
Rada pro výzkum, vývoj a inovace 
 
 

 

Zápis ze 143. jednání Komise pro hodnocení výzkumných organizací 

konaného dne 11. dubna 2022 od 14.00 hod. Z důvodu vývoje epidemiologické situace jednání 
proběhlo online via aplikace WEBEX.   
 
Jednání se zúčastnili: prof. Ing. Štěpán Jurajda, Ph.D. (předseda), Matěj Bajgar, Dphil. 
prof. Ing. Petr Dvořák, CSc., RNDr. Miloslav Frýzek, prof. PhDr. Pavel Janoušek, CSc., prof. RNDr. 
Ing. František Kocourek, CSc., doc. RNDr. Stanislav Kozubek, DrSc., prof. RNDr. Tomáš Polívka, 
Ph.D., prof. MUDr. Josef Syka, DrSc., prof. Ing. Michael Šebek DrSc., prof. MUDr. Pavel Ševčík, 
CSc., Ing. Karel Vejražka, Ph.D., doc. RNDr. PhDr. Hana Voňková, Ph.D et Ph.D., 
Mgr. Ing. Kateřina Miholová, Ph.D. (tajemnice KHV), Mgr. Michal Nekorjak (host), Ph.D., 
Mgr. Markéta Avakian (host), Ing. Miroslav Rychtařík (host) 
 
Omluveni: doc. Ing. Jaroslav Machan, CSc., prof. Ing. Bohumír Strnadel, DrSc., 
 
Komise byla usnášeníschopná. 
 
Pro jednání Komise byl předem navržen program, podklady pro jednání Komise byly 
rozesílány průběžně e-mailem.  
 
 
Projednávané body: 

1) Zahájení, schválení návrhu programu 

2) Informace z 377. zasedání Rady      [členové Rady ] 

3) Hodnocení účelové podpory       [J. Machan] 

a) Personální zabezpečení související agendy 

b) Program DOPRAVA 2030 

4) Implementace Metodiky 2017+  [Š. Jurajda, T. Polívka, F. Kocourek, K. Miholová] 

a) Informace o aktuálním stavu hodnocení na národní úrovni podle M17+ 

b) Specifikace činnosti garantů KHV 

c) Překryv Modulu 1 a 2 

d) Oborové kapacity 

e) Principy alokace DKRVO a vazba na hodnocení 

f) Resortní metodiky  

g) Návrh Koncepce VaVaI Ministerstva zemědělství na léta 2023–2032 

5) IS VaVaI          [ M. Rychtařík] 

6) Různé 

7) Závěr  

 

Ad 1) Jednání zahájil předseda Komise prof. Jurajda a konstatoval, že Komise je usnášeníschopná. 
Komise schválila program jednání. Komise se v řádném termínu 143. jednání dne 4. dubna 2022 
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nesešla v dostatečném počtu, aby byla usnášeníschopná, proto byl termín o týden odsunut. 
Předseda seznámil členy Komise s novou členkou Komise doc. Voňkovou, která se z důvodu 
zahraniční služební cesty nemohla minulého jednání zúčastnit. 

Ad 2) Informaci o 377. zasedání Rady ze dne 25. března 2022 podali prof. Jurajda a prof. Polívka. 
Rada jednala  o míře využití výstupů M17+ pro financování výzkumných organizací. 
Na 378. zasedání Rady (29. dubna 2022) bude předložen návrh principů alokace institucionální 
podpory na dlouhodobý koncepční rozvoj výzkumných organizací. Dále Rada jednala o OP JAK 
a podpoře špičkového výzkumu se zohledněním prioritních témat a aktuálních společenských 
výzev. Dalším bodem  byl program na podporu aplikovaného výzkumu a inovací SIGMA TA ČR. 

Ad 3) Tajemnice KHV informovala o personálním zabezpečení agendy související s hodnocením 
účelové podpory. Agenda po odborné stránce není v gesci Oddělení hodnocení výzkumných 
organizací stávajícího Odboru podpory Rady. Spadá do agendy nově zřízeného Odboru koordinace 
VVI, resp. Oddělení finanční podpory výzkumu, vývoje a inovací.  

Komise projednala Program na podporu aplikovaného výzkumu, experimentální vývoje a inovací 
v oblasti dopravy „Doprava 2030+„  (MD ČR). Návrh programu plní podle zpravodaje z 91 % 
požadavky na kvalitu programu. KHV doporučuje návrh programu předložit ke schválení na jednání 
RVVI. KHV schválila návrh svého vyjádření k programu formou per rollam a to dne 11. dubna 2022. 

Ad 4a) Dr. Miholová Komisi zpravila o aktuálním stavu hodnocení podle M17+ na národní úrovni. 
Páté kolo hodnocení podle M17+ pokračuje hodnocením v Modulu 1 nástrojem peer review. 
Zároveň dr. Nekorjak připravuje bibliometrické zprávy nad databází SCOPUS (OP 2,4,5,6), 
i nad Web of Science (OP 1,2,3,4,5,6) doplněné o oborové kapacity dle afiliace výsledků 
evidovaných v IS VaVaI / RIV. Členové Komise byli informováni o konferenci Implementace 
Metodiky 2017+, která se uskutečnila 30. března 2022 v Brně. Na konferenci byly představeny 
novinky v hodnocení výzkumu a vývoje v České republice a výhled do budoucna pro další rozvoj 
hodnocení podle Metodiky 2017+. Zároveň byly shrnuty výstupy čtvrtého roku hodnocení podle 
Metodiky 2017+. Zájem odborné veřejnosti o konferenci byl značný, prezenčně se konference 
zúčastnilo více jak 200 osob z řad zástupců výzkumných organizací, poskytovatelů a dalších 
zásadních aktérů systému VaVaI. Konference byla streamována, online záznam má aktuálně přes 
tisíc zhlédnutí. Záznam je nadále dostupný na youtube kanálu Masarykovy univerzity: 
https://youtu.be/PcH1Ow0s-JU 

Ad 4b) V reakci na dotaz doc. Kozubka, jak je definovaná role oborových garantů KHV (jaké mají 
úkoly a zodpovědnost), byl členům Komise předložen návrh specifikace činnosti garanta. Materiál 
vychází ze Statutu KHV. Komise předložený dokument „Garant KHV pro oborové skupiny 
hodnocení podle M17+“ schválila. Prof. Šebek a doc. Kozubek upozornili na praktický důsledek 
zákazu souběhu členství v OP a KHV, přenos informací je tímto zkomplikován.   

Ad 4c) Komise diskutovala míru korelace hodnocení bibliometrizovatelných výsledků v Modulu 1 
a Modulu 2. Cílem analýzy, kterou připravil dr. Nekorjak, je posoudit korelaci mezi hodnocením 
bibliometrizovatelných výsledků Modulem 1 a Modulem 2 v Metodice 17+. Poskytuje datový podklad 
reagující na názor, že hodnocení bibliometrizovatelných výsledků Modulem M1 je nadbytečné, 
neboť je duplicitní. Tento názor se ukázal jako nepodložený jak z důvodů metodických, 
tak z důvodů, které ukazují předložená data. Komise materiál schválila, aby mohl být poskytnut 
k dalšímu komentování Prof. Polívka doplnil, že diskrepance v hodnocení v Modulu 1 a 2, se často 
týká výsledků typu review. 
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Ad 4d) Dopis s žádostí o poskytnutí údajů o oborových kapacitách vč. formuláře byl jednotlivým VŠ 
rozeslán 8. 12. 2021. Oddělení hodnocení výzkumných organizací kompletuje zaslané formuláře. 
Prof. Polívka doplnil, že o informaci oborových kapacitách bude požádána i AV ČR.  

Ad 4e) Na březnovém zasedání KHV i RVVI byla předložena informace o míře využití výstupů 
z hodnocení podle Metodiky 2017+ pro financování výzkumných organizací. V návaznosti na tento 
materiál byl připraven návrh dokumentu „Principy alokace podpory na dlouhodobý koncepční rozvoj 
/DK RVO) na úroveň výzkumných organizací“. KHV problematiku detailně projednala, odsouhlasila 
jej a navrhuje jej předložit na dubnové zasedání RVVI. Klíčový úkol pro další období je jednání 
RVVI/KHV s poskytovateli o přímém využití hodnocení podle Metodiky 2017+ na alokaci DKRVO 
s tím cílem, aby byla podpořena kvalita/excelence a mezinárodní konkurenceschopnost VaVaI 
v ČR; aby se investice (finanční i personální) vložené do provedení hodnocení skutečně promítly 
do řízení a financování VO. Proto je potřeba zajistit jasnou korelaci mezi výsledky hodnocení 
a přidělováním DKRVO ze strany poskytovatelů; používání indexového financování 
předpokládaného Metodikou. 

Součástí strategického řízení je i prospektivní financování, tj. podpora VO se slabší výkonnosti 
ale dobrou strategií, tuto skutečnost je třeba detailně zdůvodnit v protokolech z tripartitních jednání 
(konkrétní cíle, nástroje, očekávané dopady). 

Je vhodné, aby poskytovatelé využívali hodnocení vč. oborových kapacit ke zvýšení efektivity 
struktury alokace DKRVO a to i v případě že dojde ke snížení celkových finančních prostředků 
na VaVaI 

Ad 4f) Posouzení souladu metodik hodnocení výzkumných organizací poskytovatelů v segmentu 
rezortů s Metodikou 2017+ je úkolem RVVI (viz M17+ str. 51).  Výchozí posouzení souladu metodik 
poskytovatele s touto metodikou schválenou vládou realizovala v souladu se svým Statutem KHV. 
Materiál byl členy KHV diskutován, na přípravě materiálu se podílela většina jejích členů. Komise 
navrhuje materiál předložit RVVI. Po projednání Radou bude tato informace předána 
poskytovatelům v segmentu rezortů jako zpětná vazba s doporučením pro aktualizace metodik. 
Následujícím krokem bude komplexní analýza, která vznikne v rámci veřejné zakázky KAPR 
(Koncepční a analytická podpora Rady, dodavatel TC AV ČR).  Budou provedena podrobná 
srovnání metodik napříč resorty a interpretace rozdílů v postupech. Touto cestou bude možné 
upozornit na příklady dobré a špatné praxe v přístupech jednotlivých poskytovatelů. 

Ad 4g) Členům KHV byla předložena Koncepce výzkumu, vývoje a inovací Ministerstva 
zemědělství na léta 2023–2032, která bude základním dokumentem směřování zemědělského 
výzkumu pro období 2023–2032. Nyní je platná Koncepce výzkumu, vývoje a inovací Ministerstva 
zemědělství na léta 2016 až 2022, která byla schválena usnesením vlády ze dne 3. února 2016 
č. 82. Předkládaný dokument zohledňuje střednědobé hodnocení Koncepce 2016–2022, programu 
aplikovaného výzkumu resortu na období 2017–2025 a závěrečné hodnocení Programu KUS 
za období 2012–2018. Návrh vyjádření KHV připravil dr. Vejražka, Komise vyjádření projednala 
a schválila. 

Ad 5) Ing. Rychtařík zpravil Komisi o průběhu sběru výsledků a o pravidelné údržbě informačního 
systému IS VaVaI, která proběhla standardně o víkendu 8. – 10. 4. 2022. Prof. Polívka představil 
návrh pravidel vykazování výsledků velkých výzkumných infrastruktur. Komise navrhla dokument 
doplnit, návrh finalizuje prof. Polívka. 
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Ad 6) Komisi  byl předložen dopis ministra spravedlnosti ministryni VVI ve věci zařazení znalecké 
expertizy mezi výstupy výzkumné činnosti hodnocené podle Metodiky 2017+. Prof. Šebek přislíbil 
problematiku detailně prostudovat a navrhnout vyjádření KHV. Znalecké posudky by měly být 
instituci připsány k dobru v rámci Modulu 3.   

Příští řádné 144. jednání se má konat dne 9. 5. 2022 od 13.00 hod. Podle aktuálního vývoje 
epidemiologické situace proběhne 144. jednání KHV online via aplikaci WEBEX.  
 

V Praze dne 20. dubna 2021 

 

Zapsala: M. Avakian 

Schválil: Š. Jurajda   

 

   


